
صـادرات ۱۵۴ میلیـون دلار پسـته
ایران در ۳ ماهه بهار

سـخنگوی گمـرک گفـت: در ۳ مـاهه اول سـال ۹۹
میزان ۲۱ هزارو

۷۲۰ تن پسته ازطریق گمرکات کشور صادر شده
است که این میزان برابر با ۱۵۴

میلیون و ۱۲۸ هزارو ۹۰۱ دلار است.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، روح اله لطیفی، دبیر شورای اطلاع رسانی
گمرک گفت: در این مدت زمانی، کشورمان به بیش از ۵۴ کشور جهان
صادرات پسته داشته است که در این میان اصلیترین مقاصد پسته
ایرانی، کشورهای چین با ۵ هزارو ۵۴۷ تن و با ارزش ۳۵ میلیون و
۴۰۹ هـزارو ۷۱۰ دلار وآلمـان بـا ۲ هـزارو ۹۸۲ تـن، عـراق بـا یـک
هزارو ۸۶۶ تن، روسیه با یک هزارو ۴۵۵ تن و قزاقستان با یک هزارو

۱۲۹ تن هستند.

وی در تشریح وضعیت جهانی تجارت پسته اظهار داشت: پسته تازه
وپسته خشک بر اساس (pcI) شاخص پیچیدگی محصول جزئی از این قبیل

محصولات
جهانی است که خوشبختانه کشور ما ومحصول ایرانی پسته سهم بزرگ
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وجدی از این
تجارت را دارا است، صادرکنندگان برتر پسته جهان بر اساس آمارهای

سال ۲۰۱۹:
ایالات متحده آمریکا (۱٫۵۶ میلیون دلار)، ایران (۵۸۶ میلیون دلار)،

هنگ
کنگ (۳۰۳ میلیون دلار)، آلمان (۱۱۲ میلیون دلار) و ترکیه (۵۲٫۳

میلیون
دلار) هستند.

وی در خصوص کشورهای واردکننده پسته گفت: هنگ کنگ با۷۲۶
میلیون دلار، آلمان با ۳۵۹ میلیون دلار، چین با ۲۴۱ میلیون دلار،

ویتنام
بـا ۱۹۰ میلیـون دلار، بلژیـک و لوکزامبـورگ بـا ۱۸۰ میلیـون دلار،

کشورهای مهم
واردکننده پسته در جهان هستند.

لطیفی در ادامه ضمن توصیه به
صادرکنندگان پسته به رعایت استانداردهای لازم برای صادرات، توضیح

داد:
بسیاری از استانداردها در مورد آزمایش های مربوط به محصولات

کشاورزی، بر
پایه تاکیدبر کیفیت مواد غذایی هستند به طور مثال استانداردهای

مواد غذایی
در کشور آلمان بسیار نسبت به مقادیر آفلاتوکسین سخت گیر هستند به

همین جهت
فقط پستههای با مقادیر بسیار پایین آفلا توکسین به این کشور راه

پیدا
کنند، لذا صادرکنندگان وفعالان تجارت محصولات کشاورزی وخشکبار

میبایست
قـوانین و مقـررات کشـور هـدف و اسـتانداردهای واردات خشکبـار را

بدانندو گواهی
سلامت محصولات را بر اساس شیوه نامههای این کشورها اخذکنند.

لطیفی
افزود: ایران یکی از بزرگترین کشورهای تولیدکننده پسته در جهان

است و
پسته جز با ارزشترین محصولات کشاورزی ایران به شمار میآید.



سخنکوی
گمرک درخصوص قدمت تجارت پسته در ایران اظهار داشت:صادرات پسته

ایران به
کشورهای دیگر جهان سابقهی زیادی دارد و به نحوی از تجارتهای سنتی

ایران
به شمار میرود. در سالهای اخیر و با ورود آمریکا به بازار صادرات

پسته،
رقابت تنگا تنگی میان ایران و آمریکا بر سر این تجارت پر سود در

گرفته است و
آمریکا با توسعهی مزارع پستهی خود در ایالت کالیفرنیا توانسته

است تولید
خود را به سطح ایران و حتی بیشتر برساند، برای ازدست ندادن سهم

ایران در
تجارت این محصول، باید کشاورزان، تجار وسازمانهای مرتبط با تجارت

خارجی
تلاش خود را در حوزه کمی و کیفی و بازاریابی افزایش دهند.

وی
افزود:در همین راستا، گمرک جمهوری اسلامی ایران آمادگی دارد تا

تسهیلات
لازم برای تسهیل امر صادرات پسته به کشورهای مقصد در اقصی نقاط

دنیا را
برای تجارو تولید کنندگان محترم فراهم کند.

در پــی شیــوع ویــروس کرونــا/
درخواسـت چیـن از صادرکننـدگان

غذا
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سازمـان گمـرک چیـن از صادرکننـدگان غـذا بـه ایـن کشـور خواسـت
اظهارنامهای را درباره آلوده نبودن محصولشان به ویروس کرونا امضا

کنند.

به گزارش ایسنا، یک واردکننده چینی به رویترز گفت: این اظهارنامه
ممکن است تلاش چین به منظور کاهش تست اضافی روی کالاهای وارداتی و

مسئول شناختن صادرکنندگان برای تضمین سلامت محصولاتشان باشد.

بر اساس این اظهارنامه، صادرکننده از قوانین چین و دستورالعمل
سازمان خواروبار و کشاورزی ملل متحد (فائو) و سازمان جهانی
بهداشت برای تضمین آلوده نبودن غذای وارداتی به چین به ویروس
عامل بیماری کووید ۱۹ تبعیت میکند. در ادامه این اظهارنامه قید
شده است: در صورت تشخیص ویروس در شرکت غذایی یا ریسک آلودگی
محصولات غذایی صادر شده به چین، ما همه اقدامات لازم را برای رفع

ریسکهای ایمنی غذا و حمایت از سلامت مصرف کننده انجام میدهیم.

پکن تست آلودگی به ویروس کرونا روی غذاهای وارداتی را پس از شیوع
کرونا در یک بازار عمده فروشی مواد غذایی در هفته گذشته آغاز

کرد.

به گفته واردکنندگان، در تیان جین پکن، مقامات همه کانتینرهای
گوشت را تست میکنند.

گمرک چین اعلام کرد بیش از ۳۰ هزار نمونه گوشت، غذای دریایی،
صیفیجات و میوه در فاصله ۱۱ تا ۱۷ ژوئن مورد تست قرار گرفتهاند و

آلودگی آنها به ویروس کرونا منفی بوده است.



بر اساس گزارش رویترز، یک صادرکننده گوشت در این باره گفت: تست
همـه کالاهـا پرهزینـه و زمـان بـر خواهـد بـود. مقامـات چینـی از
صادرکنندگان خواستهاند این اظهارنامه را ارایه کنند تا بتوانند

به وضعیت عادی برگردند.

سرویس خبری: بین الملل

گمـرک و امـوال تملیکـی “ذرتهـای
آلوده” را تعیین تکلیف کنند

مدیر دفتر ارزیابی کیفیت
کالاهای صادراتی و وارداتی سازمان ملی استاندارد ایران، گمرک و

سازمان
اموال تملیکی را مسئول تعیین تکلیف وضعیت ذرتهای آلوده اعلام کرد

و گفت:
هر مرجع، رسانه و فردی که معتقد است ممکن است این کالا ترخیص شده

باشد،
میتواند از آن بازدید کند. وی همچنین درباره انتشار پیام صوتی

مبنی بر مرگ
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یک کودک بر اثر مصرف ذرت توضیح داد.

سال ۱۳۹۵ حدود ۱۲۰ هزار تن ذرت وارد بندر امام (ره) شد که با
انجام آزمایشهای متعدد از سوی سازمان ملی استاندارد، وجود سم
آفلاتوکسین بالا در این محموله اثبات شده و گواهی انطباق برای این

محموله صادر نشد.

به دنبال آن ۱۲ مرداد ماه امسال رئیس سازمان ملی استاندارد ایران
اعلام کرد که “رئیسجمهوری دستور توقف واردات ذرتهای آلوده به کشور
و برخورد قضایی با متخلفان را صادر کرده و تکلیف کرده است که اگر
این محموله مرجوع نشود، باید امحا شود”. با این وجود در میانه
آبانماه شایعاتی درباره ورود این ذرتهای آلوده به کشور منتشر شد.

در این رابطه تقی تقیپور – مدیر دفتر ارزیابی کیفیت کالاهای
صادراتی و

وارداتی سازمان ملی استاندارد ایران – در گفتوگو با ایسنا، در
پاسخ به

اینکه چرا این گندمهای آلوده تاکنون امحا نشدهاند؟ اظهار کرد:
سازمان ملی

استاندارد فقط مسئول تعیین انطباق یا عدم انطباق با استاندارد
ملی جمهوری

اسلامی ایران است و اگر به هر دلیلی کالایی با استاندارد ملی
جمهوری اسلامی

ایران منطبق نباشد، سازمان گواهی عدم انطباق آن را صادر میکند که
یعنی آن

کالا حق ورود به کشور را ندارد.

وی افزود: وضعیت ذرتهای آلوده باید از سوی گمرک و سازمان امور
تملیکی

تعیین تکلیف شود و مشخص شود که آیا محموله ذرتهای آلوده باید به
کشورهای

مبدا مرجوع شود یا مجدداً به کشور دیگری صادر شود یا به دلیل
مشکلات زیست

محیطی امحا شود.

این مقام مسئول در پاسخ به اینکه “چرا با وجود اینکه بیش از سه
سال از

این موضوع گذشته تصمیمی در این رابطه گرفته نشده است”؟ تصریح



کرد: مرجع
پاسخگویی به این سوال گمرک و سازمان اموال تملیکی است.

به گفته تقیپور، واردکنندگان در همان سالهای ابتدایی ورود محموله
به

کشور از سازمان ملی استاندارد شکایت کردند و این سازمان با
مراجعه به مراجع

قضایی و دیوان عدالت اداری براساس استاندارد ملی ایران توضیحاتی
ارائه

کرده و رای دادگاه نیز تاکنون به نفع این سازمان صادر شده است.

وی در ادامه تاکید کرد که گواهی عدم انطباق این کالا بر اساس
استاندارد

ملی ایران صادر شده و زمان تدوین این استانداردها همه عناصر
مرتبط با آن

همچـون تولیدکننـده، صادرکننـده، واردکننـده، مصـرفکننده، عناصـر
دانشگاهی،

ذینفعان و خبرگان اعلام نظر میکنند و در نهایت به یک اتفاق نظر
میرسند

که تبدیل به استاندارد ملی میشود که بعد از ابلاغ، این استاندارد
برای

همه لازمالاجرا است.

به گفته مدیر دفتر ارزیابی کیفیت کالاهای صادراتی و وارداتی
سازمان ملی

استاندارد ایران، هشت شرکت دولتی و خصوصی محموله ذرتهای آلوده را
به کشور

وارد کردند.

ماجرای پیام صوتی درباره کودکی که بر اثر مصرف ذرت فوت کرد چه
بود؟!

وی در پاسخ به سوالی درباره یک پیام صوتی که در گذشته در فضای
مجازی

منتشر شده و در آن گفته شده بود که کودکی بر اثر مصرف ذرت فوت
کرده، تاکید

کرد که برای ورود هیچ کدام از ذرتهای آلوده به کشور تاکنون مجوزی
صادر



نشده است.

تقیپور با اشاره به دپوی این محموله در بندر امام (ره)، تصریح
کرد: این

محموله حدود ۱۴۵ هزار تنی قابل پنهان کردن نیست و هر مرجع، رسانه
و فردی

که معتقد است ممکن است گمرک این کالا را ترخیص کرده باشد، میتواند
از آن

بازدید کند.

وی افزود: احتمالا برخی از افرادی که با صدور گواهی عدم انطباق
این

محموله نتوانستند کار خود را انجام دهند، میخواهند از این راه
کسانی که

جلوی آنها را گرفتند تخطئه کنند.

مدیر دفتر ارزیابی کیفیت کالاهای صادراتی و وارداتی سازمان ملی
استاندارد ایران در پایان خاطرنشان کرد که طبق اعلام پژوهشگاههای

سازمان
ملی استاندارد گروه B۱ سم آفلاتوکسین مستقیما در ابتلا به سرطان

تاثیر
دارد.

رئیــس اداره بازرگــانی خــارجی
سازمــان صــنعت معــدن و تجــارت
آذربایجــان غربــی: پیــش بینــی
صادرات ۲۰۰ هزار تن سیب درختی
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از آذربایجان غربی

رئیس اداره بازرگانی خارجی سازمان صنعت معدن و تجارت آذربایجان
غربی از پیش بینی ارزآوری ۱۰۰ میلیون دلاری صادرات سیب استان طی

سال جاری خبرداد.

 

 

محمدجانی در گفت و گو با خبرنگار ایسنا در خصوص صادرات سیب استان
با بیان اینکه سال گذشته در حدود ۴۴ میلیون دلار ارزآوری حاصل از
صادرات سیب از گمرکات استان به کشورهای مختلف از جمله افغانستان،
پاکستان و ترکمنستان  و عراق بوده است افزود: با توجه به پیش
بینی تولید بیش از یک میلیون تن سیب درختی طی سال جاری پیش بینی
می شود در حدود ۲۰۰ هزار تن به ارزش ۱۰۰ میلیون دلار صادرات از

گمرکات انجام شود.

وی با بیان اینکه  در راستای حل مشکلات صادرات سیب استان دو میز
استانی توسعه صادرات سیب درختی برگزار شده است افزود: ۱۰ مهر ماه
نیز میز ملی توسعه صادرات سیب با حضور مسئولان و تولید کنندگان
این حوزه  در ارومیه برگزار می شود تا با احصا مشکلات و ارائه
پیشنهادات در راستای توسعه صادرات  سیب استان گام های مهمی

برداشته شود.
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رئیس اداره بازرگانی خارجی سازمان صنعت معدن و تجارت آذربایجان
غربی با اشاره به مشکلات موجود در حوزه صادرات سیب استان ،کمبود
ماشین های یخچالدار حمل سیب را از مشکلات این حوزه عنوان کرد و
گفت: وجود تهاتر و مشوق های صادراتی، ایجاد گیت های ویژه برای
محصولات کشاورزی فساد پذیر برای کاهش اتلاف زمان در صف های طولانی
نوبت در گمرکات و حمایت از تولید کنندگان زمینه را برای توسعه

صادرات این محصول فراهم می کند.

محمدجانی با بیان اینکه اشتغال و اقتصاد آذربایجان غربی  با
کشاورزی عجین است تصریح کرد: بکارگیری استراتژی های کارآمد،
صنعتی و استاندارد کردن بسته بندی محصولات کشاورزی در راستای
افزایش زمان فسادپذیری محصولات  و سود دهی بالا  از دیگر راهکارهای

رونق صادرات محسوب می شود.

وی با اشاره به اینکه بودجه مستقلی به استانهای برای توسعه
صادرات اختصاص نمی یابد و وزرات خانه مستقیم به این مسئله ورود
پیدا می کند تصریح کرد: ۲۰ دستگاه متولی صادرات است که هدف امور
بازرگانی سازمان نیز حمایت از صادرات بوده که در این راستا نیز
با برگزاری جلسات مختلف و هم اندیشی و احصا مشکلات و ارائه راهکار

برای حل موانع  تلاش می کند.

 

سرویس خبری: استان ها

دبیرکــل خــانه صــنعت، معــدن و
تجـارت ایـران: امسـال جـدیتر بـا

فساد مبارزه میکنیم
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دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران گفت که امسال قصد مبارزه
بیامان و جدیتر با فساد در همه بخشها را داریم.

 

 

به گزارش ایسنا، با توجه به نامگذاری دهم تیرماه با عنوان “روز
ملی صنعت و معدن”، مراسم مربوط به این روز با حضور رئیس مجلس
شورای اسلامی، وزیر امور خارجه، وزیر صنعت، معدن و تجارت و جمعی
از فعالان بخش خصوصی از صبح امروز در سالن اجلاس سران آغاز شده

است.

در این مراسم دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران اظهار کرد:
در زمینه تدوین قوانین احساس کاستی نداریم، اما کسانی که به
دلایلی قوانین را اجرا نمیکنند، تولیدکنندگان را آزار میدهند و در

این زمینه امسال قصد مبارزه جدی با فساد را داریم.

محمدرضا مرتضوی با بیان اینکه امسال قصد مبارزه بیامان و جدیتر
با فساد در همه بخشها را داریم، تصریح کرد: قول میدهیم با هرگونه
ناراستی مبارزه کنیم و تلاش کنیم امور را روی ریل درستکاری و صحت

بیاوریم.

وی افزود: نامگذاری سال با عنوان رونق تولید به معنی تغییر
سربرگهای سازمانها نیست و همه دستگاهها باید کنار بخش تولید

باشند.



مرتضوی با اشاره به اهمیت وزارت کشاورزی و صنعت، معدن و تجارت
(صمت) در سال جاری، تصریح کرد: رفتارها و برخوردها باید با
تولیدکننده اصلاح شود و یک تولیدکننده نباید سالها برای یک مشکل
کوچک پشت در سازمانها، بیمه و مالیات معطل شود. رفتار مدیران

باید به گونهای باشد که تولیدکننده احساس امنیت و آرامش کند.

وی افزود: همانطور که شبانهروز آماده دفاع از کشور هستیم، باید
آماده دفاع از صنعت و تولیدکننده باشیم و امروز تولیدکننده باید
هر موقع از شبانهروز به مسئول و مدیر مربوطه دسترسی داشته باشد.

دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران با بیان اینکه تأمین نیاز
کشور ۸۰ میلیونی آن هم وقتی که از زمین و دریا و آسمان محاصره
است کار سختی است، اظهار کرد: نمایندگان مجلس یک روز لباس
کارگران را بپوشند و یک ماه با حقوق یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومانی

زندگی کنند.

مرتضوی در پایان ضمن ابراز تأسف نسبت به ایجاد وقفه در ترخیص
مواد اولیه تولیدکنندگان از گمرک، اظهار امیدواری کرد که با
همکاری وزیر صمت و مجلس شورای اسلامی، مشکلات تولیدکنندگان برطرف

شود.

 

سرویس خبری: صنعت غذا

توقـف واردات برنـج/ ۱۰۰ هزارتـن
برنـج در گمـرک بلاتکلیـف مانـده

است
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دبیر اجرایی انجمن واردکنندگان برنج ایران از اجرای ممنوعیت
واردات برنج توسط وزارت جهادکشاورزی خبر داد.

 مسیح کشاورز در گفتوگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا با اعلام این
خبر، افزود: ممنوعیت برنج همراه با توقف تخصیص ارز توسط بانک

مرکزی از دو هفته پیش اعمال شده است.

وی یادآور شد: جلوگیری از واردات برنج در حالی است که در ابتدای
خردادماه سال جاری وزارت جهاد کشاورزی در ابلاغیهای رسمی واردات
این محصول را آزاد و اعلام کرده بود که بر خلاف سالهای گذشته امسال

در فصل برداشت، برنج وارد کشور میشود.

کشاورز اعمال ممنوعیت بدون اعلام قبلی را به شدت بر تنظیم بازار
این محصول موثر دانست و گفت: این تصمیم یکطرفه و توسط وزارت
جهادکشاورزی گرفته شده؛ بطوری که وزارت صمت و سازمان حمایت با آن

مخالفت کرده است.

وی میزان واردات برنج از ابتدای سال تا کنون را ۶۰۰ هزار تن
عنوان کرد.

به گفته کشاورز، از این میزان ۴۵۰ هزار تن آن مصرف و تنها ۱۵۰
هزار تن باقی مانده است.

دبیر اجرایی انجمن واردکنندگان برنج ایران گفت: اکنون ۱۰۰ هزارتن
برنج در گمرک مانده و تعیین تکلیف نمیشود.

http://agrofoodnews.com/category/food-industry/


کشاورز در پایان میزان متوسط سرانه ماهانه مصرف برنج در کشور را
یک صد و ۲۰ هزار تن عنوان کرد که در برخی از ماههای خاص سال

مانند: رمضان، محرم و صفر افزایش مییابد.

سرویس خبری: صنعت غذا

کاهش ۵۰ درصدی صادرات پسته طی
دوماهه امسال

یکی از صادرکنندگان خشکبار کشور گفت: بر اساس آمار گمرک جهوری
اسلامی ایران صادرات پسته در ماه های فروردین و اردیبهشت ۲۰
هزارتن بوده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۵۰ درصد کاهش داشته

است.

«اسدالله عسگر اولادی» درباره وضعیت تولید و صادرات افزود: براساس
آمار گمرک در دو ماهه اول سال گذشته ۴۰ هزارتن پسته انواع پسته
کله قوچی، احمد آقایی، اکبری و فندقی به کشورهای هدف صادر شده

است.
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وی مجموع صادرات پسته در سال گذشته را ۱۵۰ تا ۱۶۰ هزارتن اعلام
کرد و اظهار داشت: اکنون ۲۰ هزارتن دیگر پسته سال گذشته ذخیره

داریم که تا قبل از شروع فصل برداشت صادر خواهد شد.

مشکلات صادر کنندگان خشکبار طی ۱۰ روز آینده تعیین تکلیف میشود

این فعال بخش خصوصی علت اصلی کاهش حجم صادرات پسته را مشکل در
نقل و انتقال پول و پیمان سپاری ذکر کرد و گفت: اکنون صادرات
محصولاتی همچون خشکبار طبق شرایط بانک مرکزی با محدودیت انجام
میشود؛ ما خود براین باوریم که ارز ناشی از صادرات باید به چرخه

اقتصاد باز گردد.

عسگر اولادی گفت: طبق پیشنهاد صادرکنندگان به هر میزان که صادرات
انجام میشود پروانه صادراتی را به واردکنندگان بفروشیم و در
مقابل کالا وارد شود که تاکنون بانک مرکزی به این موضوع عمل نکرده

است.

وی اظهارداشت: بنابراین تقاضا کردیم این موضوع هفته آینده با
برگزاری جلسه ای با بانک مرکزی بررسی و در نهایت تا ۱۰ روز آینده

تعیین تکلیف شود.

پیش بینی تولید ۲۵۰ هزارتن پست

وی فصل برداشت پسته تازه را از ۱۵ شهریور جاری عنوان کرد و گفت:
امسال به دلیل شرایط بارندگیهای مناسب وضعیت تولید در باغات

کرمان را مطلوب ارزیابی میشود.

عسگراولادی پیش بینی کرد: امسال بین ۲۲۰ تا ۲۵۰ هزارتن محصول در
سطح ۳۸۰ هزار هکتار تولید خواهد شد که باید با حجم ۱۶۰ هزارتن
مشابه سال گذشته صادرات انجام شود تا بازارهای صادراتی ما از دست

نرود.

وی با بیان اینکه هر تن پسته در بازارهای جهانی بین ۸ تا ۹ هزار
یورو معامله میشود، افزود: هم اکنون نیز قیمت هر کیلوگرم پسته
کله قوچی و اکبری در بازار داخلی ۱۴۰ هزارتومان و سایر ارقام

حدود ۱۲۰ هزارتومان است



ارســال اقلام صــادراتی بــه جــز
لبنیــات بــه مــرز سومــار آزاد

شد+سند

مدیرکل دفتر صادرات گمرک موضوع «بلامانع شدن ارسال کالاهای
صادراتی» به مرز سومار را ابلاغ کرد.

 

به گزارش گروه اقتصادی باشگاه خبرنگاران جوان، به نقل از گمرک؛
علی اکبر شادمانی، مدیرکل دفتر صادرات گمرک پیرو نامه مدیرکل
گمرک کرمانشاه در بخشنامه ای به تمام گمرکات اجرایی موضوع
«بلامانع شدن ارسال کالاهای صادراتی به جز کالاهای لبنی شامل شیر،

پنیر و ماست» به مرز سومار را ابلاغ کرد.

در نامه خلیل حیدری آمده است: بازگشت به نامه شماره ۹۸/۲۵۸۶۹۳
 به استحضار می رساند که با توجه به رفع موانعمورخ ۳۱/۰۲/۹۸
کالاهای صادراتی در مرز سومار بدین وسیله اعلام می دارد که به نحو
مقتضی به گمرکات کشور اعلام فرمایید که ارسال کالاهای صادراتی از
 به مرز سومار ممنوعیت ندارد طرف عراقیروز شنبه مورخ ۱۱/۰۳/۹۸
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آمادگی پذیرش کالاهای صادراتی را دارد. مراتب جهت هر گونه دستور
مقتضی ایفاد می شود.

شایان ذکر است که همچنان از ارسال کالاهای لبنی شامل (شیر، پنیر،
ماست) خودداری گردد.





ــن ــدیره انجم ــت م ــس هیئ رئی
واردکننـدگان فـراورده هـای خـام
دامـی خـبر داد :حـراج گوشتهـای
وارداتی به عنوان اموال تملیکی

گوشتهای قرمز وارداتی که بدلیل عدم تخصیص ارز به محمولههای ثبت
سفارش شده یا عدم انتقال ارز تخصیصی به حساب فروشنده خارجی، در

گمرکات دپو شده، بعنوان اموال تملیکی به حراج گذاشته شد.

براساس این گزارش، طی ماههای گذشته با افزایش شدید قیمت گوشت
قرمز، واردات این ماده پروتئینی بصورت گرم و منجمد در دستور کار
قــرار گرفــت و بخــش خصوصــی اقــدام بــه واردات ایــن اقلام کــرد
اما بدلیل مشکلاتی که در فرایند تخصیص ارز وجود داشت، بخشی از این
محمولهها در گمرکات کشور دپو شد و امکان ترخیص پیدا نکرد. اخبار
واصله حاکی از آن است که این محمولهها به عنوان اموال متروکه
تلقی و در اختیار سازمان اموال تملیکی قرار گرفته و به مزایده

گذاشته شده است.

گوشتهای وارداتی را حراج کردند

فرهــاد آگــاهی، رئیــس انجمــن فراوردههــای خــام دامــی در گفتگــو
با خبرنگار مهر، ضمن درخواست از معاون اول رئیس جمهور برای ورود
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به موضوع حراج محمولههای گوشت موجود در گمرک بندرعباس، اظهار
داشت: متأسفانه در روزهای اخیر شاهد بودیم که تعداد قابل توجهی
از محمولههای گوشت منجمد وارداتی موجود در بندر شهید رجایی، تحت

عنوان اموال متروکه شناسایی و به حراج گذاشته شده است.

فروشنده خارجی میتواند در محاکم بیناین یک راهزنی است / 
المللی اقامه دعوی کند

وی افزود: این موضوع در شرایطی اتفاق افتاده که این محمولهها
هنوز تسویه حساب ارزی نشده اند و در واقع در مالکیت فروشنده
خارجی قرار دارند و چنین اقدامی در عرف بین المللی، به مثابه
راهزنی و تصرف اموال کشورهای دیگر تلقی میشود و میتواند به
پیگیری قضائی فروشنده در محاکم بین المللی و محدودیتهای شدید

تجاری منجر شود.

وی با رد عدم همکاری واردکنندگان برای ترخیص این محمولهها، تصریح
کرد: این تصور که واردکنندگان، انگیزه لازم برای ترخیص این
محمولهها را ندارند، از اساس نادرست است، چرا که نه تنها
واردکنندگان گوشت، منفعتی از توقف کالا در گمرک نمیبرند، بلکه با
توقف کالا، روزانه مجبور به پرداخت هزینه توقف (دموراژ) نیز
میشوند و این درحالی است که قیمت گوشت تحویلی آنها، نهایی شده و
امکان افزایش بهای تمام شده آن را ندارند. بنابراین واردکنندگان
خواهان ترخیص هرچه زودتر محمولههای خود هستند ولی عدم دسترسی به

مستندات و مدارک حمل، مانع ترخیص است.

مشکل تخصیص ارز مانع ترخیص شد

به گفته آگاهی، علت اصلی عدم ترخیص این محمولهها، عدم تخصیص ارز
به محمولههای ثبت سفارش شده یا عدم انتقال ارز تخصیصی به حساب

فروشنده خارجی است.

وی تاکید کرد: واریز وجوه ارزی این محمولهها به فروشنده خارجی،
به دلیل وجود تنگناهای انتقال ارز، دچار اخلال بوده و حتی ممکن
است نشستن پول در حساب فروشنده، بیش از سه ماه طول بکشد و بر
اساس قوانین بین المللی، تا زمانی که وجه این محولهها به حساب
فروشنده خارجی واریز نشده و مستندات ترخیص کالا تحویل خریدار نشده
اسـت، کـالا در مـالکیت فروشنـده قـرار دارد و حـراج کـردن چنیـن
محوله هایی، موجب بی اعتباری و بی آبرویی تجارت خارجی کشورمان

خواهد شد.



آگاهی تاکید کرد: این موضوع در بیست و نهمین جلسه ستاد تنظیم
بازار مطرح شده و مصوبهای مبتنی بر مستثنی بودن کالاهای اساسی نیز
ابلاغ شده است و این اقدام شورای استان هرمزگان، صراحتاً بر خلاف
مصوبه ستاد تنظیم بازار است و مخاطراتی متعددی را میتواند برای

کشور به دنبال داشته باشد.

ریسک تجارت با ایران را افزایش میدهند

وی افزود: چنین اقداماتی، یک خودزنی تمام عیار در عرف تجارت
خارجی محسوب میشود و موجب میشود که نرخ ریسک معامله با تجار
ایرانی به شدت افزایش پیدا کند و کشورهای فروشنده، حتی ممکن است
محمولههای خود را به کشور ثالث انتقال دهند و یا اینکه تا زمان

دریافت کل مبالغ خود، از ارسال محمولههای گوشت خودداری کنند.

آگاهی با اشاره به اینکه چنین اقداماتی، ذخایر استراتژیک گوشت
کشـور را بـا تهدیـد جـدی مـواجه میسـازد، تاکیـد کـرد: اقـدامات
استانداری هرمزگان، در واقع رفتارهای ضد تنظیم بازار است که نه
تنها معامله با ایران را پرخطر جلوه میدهد، بلکه موجب هراس افکنی
میان فعالان اقتصادی بخش خصوصی کشورمان شده و با تزریق نگرانی

و دلزدگی، امنیت ذهنی تجار را به شدت مخدوش میسازد.

وی با اشاره به نامه انجمن فرآوردههای خام دامی ایران به مدیرکل
گمرک شهید رجایی، تاکید کرد: درخواست جدی و فوری ما از مسئولان
وزارتخانهصمت، وزارت جهادکشاورزی و به خصوص معاون اول رئیس جمهور
آن است که هرچه سریعتر به موضوع ورود پیدا کرده و مانع بی آبرویی

تجارت خارجی کشورمان و وضع تنگناهای بیشتر شوند.

نـائب رئیـس کمیسـیون کشـاورزی
اتاق بازرگانی ایران:آدرس غلط
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ندهید/گوشت بعد ترخیص از گمرک
در اختیار واردکنندگان نیست!

نایب رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه
نباید در مورد واردات و توزیع گوشت، آدرس غلط داد، گفت: گوشت بعد

از ترخیص از گمرک، در اختیار واردکنندگان نیست.
فرهاد آگاهی در خصوص نقش واردکنندگان در فروش گوشت قرمز به مردم
گفت: واردکنندگان گوشت قرمز، تنها در یک بخش از چرخه بازار این
کالا ایفای نقش میکنند و آن، تامین گوشت از خارج کشور است و از
زمانی که کالا وارد گمرکات کشور می شود، گوشتها از اختیار

واردکنندگان خارج شده و در اختیار دولت قرار میگیرد.
نایب رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی ایران، با اشاره به
اینکه برخی مدیران دولتی عادت به انکار خطاهای محاسباتی سازمان
زیر مجموعه خود دارند، افزود: پیکان انتقادات در خصوص ایجاد صف
های خرید، تحریک تقاضا و غیره را نباید به سمت واردکنندگان گوشت
نشانه رفت و با ارائه آدرس های اشتباه، ذهن ها را گمراه کرد.
واردکنندگان هیچ نقشی در توزیع گوشت قرمز ندارند و دولت راسا بر
اساس همان شبکه توزیع خود، اقدام به برنامه ریزی برای عرضه و

فروش گوشت ها می کند.
آگاهی با انتقاد از شیوه توزیع گوشت ها، تصریح کرد: برنامه ریزی
هایی که در خصوص شیوه توزیع گوشت ها در دولت وجود دارد، نشان از
آن داشت که تصمیم گیران در این خصوص، بر بازار و شبکه توزیع
اشرافیت کارشناسی ندارند و انتقادات متعددی به شیوه توزیع گوشت
وجود دارد؛ ولی متاسفانه مدیران دولتی به حدی محافظ کار شده اند
که حاضر نیستند در لحظات حساس، تصمیم گیری های سخت را انجام
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دهند.
وی افزود: در بحث تنظیم بازار، با وجود تجربیات بسیار ارزشمندی
که در تشکل های مرتبط شکل گرفته؛ ولی ساختار تصمیم گیری به گونه
ای است که تشکل های تخصصی صرفا نظرات مشورتی خود را می توانند
ارائه کنند و حق مشارکت در رای گیری ندارند؛ بنابراین تنها رایی
که برای بخش خصوصی وجود دارد، یک رای است که برای نماینده اتاق
بازرگانی است؛ ولی تشکل های مرتبط به صورت مستقل حق رای ندارند.

به گفته آگاهی، دولت با شبکه تنظیم بازار و توزیع که به صورت غلط
و غیر کارشناسی تعریف شده، گوشت ها را از واردکنندگان تحویل می
گیرد و بر اساس تشخیص خود، مسیر توزیع را درپیش می گیرد که عملا

غیر موثر بوده است.
وی، در خصوص احتمال سوء استفاده واردکنندگان گوشت از ارز دولتی
اظهار داشت: این موضوع چندان در خصوص واردات گوشت مصداق ندارد،
چـرا کـه انـواع و اقسـام سازمـان هـای نظـارتی و عملیـاتی بـر
واردکنندگان گوشت قرمز نظارت دارند، به طوری که هم میزان ارزی که
به واردکنندگان تحویل داده شده و هم میزان گوشتی که واردکشور
کرده اند، کاملا روشن، شفاف و قابل بازبینی است، بعلاوه اینکه
واردکنندگان سپرده های سنگینی نزد بانک های عامل دارند که احتمال

هرگونه تخلف را کاهش می دهد.
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